
Kraljevu treba odlučniji iskorak u
korišćenju “zelene” energije!
Razgovor na okruglom stolu, organizovanom prošle nedelje u Vrnjačkoj Banji, u
okviru  projekta”Zelena  energija  važan  faktor  lokalnog  razvoja”  koga  je,  uz
podršku Ministarstva zaštite životne sredine, sprovelo udruženje građana “Novi
Put” iz Kraljeva ukazao je na dve  činjenice.

Predstavnici Gradske uprave i civilnog sektora Kraljeva za istim stolo o
energetici
Jedna  se tiče ozbiljnih,neiskorišćenih,resursa obnovljivih izvora energije kojima
raspolažu lokalne samouprave a druga se odnosi na praksu nefikasnih izmena
strateških, i drugih dokumenata  javnih politika, koje uređuju ponašanje aktera u
oblasti energetike i energetske efikasnosti.

Svi učesnici u celodnevnoj raspravi,bez obzira da li su iz javnog, privrednog ili
civilnog sektora su bili jednoglasni u saglasnosti da su već učinjene izmene u
nacionalnim javnim politikama i normama koje uređuju oblast energetike ,uz svu
neefikasnost  u  njihovoj  implementaciji,  dovoljno  jasan  okvir  da  bi  i  lokalne
samouprave  trebale  da,  po  ubrzanoj  proceduri,  menjaju  kako  organizaciju
segmenata  javne  uprave  tako  i  svoja  strateška  i  druga  dokumenta  i  tako
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građanima i drugim potencijalnim investitorima pošalju jasnu poruku ekonomske i
društvene opravdanosti ulaganja u “zelene”izvore energije.

Mladen Jelić je govorio o iskustvima „Termoinvesta“pri gradnji solarne elektrane
Učesnicima okruglog stola predstavljena su iskustva dva investitora u solarnu
energiju  iz  Kraljeva  od  kojih  je  jedan,  JEP  Toplana,  iz  javnog,  a  drugi,
”Termoinvest”,iz  privrednog sektora.  Oba  investitora  su  ,na  krovovima svojih
postojećih  proizvodnih  pogona,  instalirali  solarne  elektrane  približno  istih
performansi (50kw i 47,5 kw) a ono što im je još zajedničko je činjnica da su svoje
investicione aktivnosti okončali i pre nego što su uspeli da definišu svoje odnose
sa  državom, tačnije sa JP “Elektorprivreda Srbije”, koje je ,najnovijom Uredbom o
uslovima i postupku sticanja statusa povlašćenog proizvođača električne energije,
privremenog  povlašćenog  proizvođača  i  proizvođača  električne  energije  iz
obnovljivih izvora energije, zaduženo za njihov status i proizvođača i potrošača
električne energije.

Ispada, sudeći po ova dva primera da je lakše doneti hrabru investicionu odluku i
sagraditi “zelenu elektranu” nego isposlovati neophodnu, Zakonom i uredbama
predviđenu, dokumentaciju za koju je zadužen javni sektor,tačnije javno preuzeće
i/ili pak nadležni državni  organ.



Dipl.elektorinženjer  Milan  Kojić  je  izneo  svoja  iskusta  kao  nadzornog
organa nad gradnjom dve solarne elektrane u Kraljevu
Svi učesniici  u ovoj  izuzetno zanimljivoj  razmeni mišljenja bili  su saglasni  da
globalna  ekonomska i energetska kriza koja se manifestuje naglim skokom cena
energenata (u vreme rasprave u Vrnajčkoj Banji još jedan ,dodatni, faktor –  rat na
tlu  Ukrajine  nije  bio  aktuelan)  treba  da  budu  razlog  više  da  sve  lokalne
samouprave u Srbiji, a pre svega one veće poput Kraljeva, počnu hitno da rade na
kreiranju normativnih, kadrovskih,organizacionih i materijalnih predpostavki za 
veće  korišćenje  lokalno  dostupnih,  obnovljivih  izvora  energije,  a  pre  svega  
sunčeve.

Ovakvoj saglasnosti doprinelo je,na svoj način, i izlaganje gospodina Rada Ilića,
člana uprave kompanije IEE Consult iz Novog Sada, koja je realizovala gradnju
solarne  elektrane  na  objektima  “Termoinvesta”  u  Šumaricama  ,koja  je  u
pregovorima  za  sličan  poduhvat  ,većeg  obima,  sa  kraljevačkom  kompanijom
“Giugia”  i  koja  upravlja   jedinstvenom  ,gradskom,  toplanom  na  biomasu  u
Banjaljuci.



Rade Ilić iz kompanije IIE Consul Novi Sad
On je  ,učesnike okruglog stola u Vrnjačko Banji,  kroz informaciju o nedavno
održanom  okruglom stolu u Beogradu , u organizaciji Balkan Green Energy News
, na kome su pored međunarodnih eksperata učestvovali i predstavnici naše Vlade
i  energetskog sektora predvođeni  podpresednicom Vlade Zoranom Mihajlović,
uoznao sa najnovijim globalnim trendovima i iskustvima u oblasti energetike. To
je potkrepio obiljem podataka o trendu rasta cena elektirčne energije u zemljama
EU i zemljama Zapadnog Balkana, ističući da je nerealno očekivati da će Srbija
moći da izbegne te trendove.

Ilić je, posebno  ukazao  i na neminovnost uvođenju naplate emisija CO2  i u Srbiji
,  što ulaganja u “zelene” izvore energije,  a pre svega u  proizvodnju solarne
enrgije, čini dodatno isplativijim.

Zaključujući  raspravu,  predsednik  Upravnog  odbora  “Novog  Puta”,  magistar
tehničkih  nauka  Jovan  Nešović  je  pohavlivši  zaintersovanost  učesnika,
reprezenata svih sektora pozvao na zajednički nastup privatnog i civilnog sektora
Kraljeva  kod  donosioca  odluka   u  lokalnoj  samoupravi  istakavši  da   na  to



ohrabruje kako prisustvo i aktivno učešće u raspravi predstavnika Gradske uprave
,tako  i  dosadašnja  saradnja  organizacija  iz  civilnog  sektora  poput  “Novog
Puta”,”Kraljevačkog razvojnog centra” i još nekolicine sa javnom upravom grada
Kraljeva u oblastima zaštite životne sredine,energetike i energetske efikasnosti.


